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Dagsorden 
 

 

1. Godkendelse af dagsorden  
+ evt. kommentarer til referatet af sidste møde 
 
Ad 1) Dispensationsager er flyttet frem, da Thomas er nødt til at deltage i 
et andet møde fra 13.15-13.45. 
Tilføjelse af ekstra punkt efter punkt 4: Politrådets forslag til ændringer i 
forbindelse med ny BA-studieordning. Marcus og Jonathan vil 
fremlæggelse forslaget, hvorefter studienævnet kan komme med input.  
 



 

SIDE 2 AF 7 2. Dispensationssager (Lukket punkt) 
Rikke Truelsen deltager i forbindelse med aktuelle dispensationssager 
(materiale udsendes senest 3 dage før mødet) 
Thomas er fraværende ved dette punkt og tilbage kl. ca. 13.45. 
 
Note: Vi bør have en praksis for hvordan vi håndterer længerevarende 
sygdom hos en studerende, som skriver opgave i en gruppe. Får alle 
forlænget tid, eller mulighed for at splitte op? Hvad er definitionen på 
længerevarende sygdom? Hvad med barsel? 
 

3. Opfølgning på punkter fra sidste SN-møde 
Undervisning i påsken – tilbagemelding fra ledergruppen 
 
Ad 3) Punktet udskydes til næste møde, da Thomas ikke fået indhentet 
information fra underviserne. 

 

 
4. Ændring af 1. årsprøvekravet til 15 ECTS 

Rektoratet har besluttet at ændre førsteårsprøven fra 45 ECTS-point til 15 
ECTS-point. For studerende optaget i E25 og derefter, skal de 15 ECTS 
være bestået inden udgangen af første studieår. For nuværende 
studerende og studerende optaget i E24, skal de 15 ECTS være bestået 
inden udgangen af andet studieår. 
Studienævnet skal beslutte hvilke fag, der skal indgå i 1. årsprøven. Fristen 
for at fastsætte hvilke kurser der skal indgå i den nye førsteårsprøve, er 
den 1. juli 2024. 
Der må ikke være eksamensforudsætninger på fag, som indgår i 
førsteårsprøven, da retten til 2 prøveforsøg inden for første studieår skal 
være ubetinget. Det betyder også, at fag med portfolio-eksamener, som 
indebærer en genaflevering af en forbedret obl. opgave, ikke kan indgå i 
førsteårsprøven, hvis ikke eksamensformen laves om (gælder fx ØiS). 
 
Thomas har forinden mødet talt med underviserne på 1. studieår og vil 
videreformidle deres input. 
 
Ad 4) Thomas har talt med underviserne på 1. studieår. Ingen er glade for 
at fjerne eksamensforudsætningerne, men de er indforstået med at der 
skal findes en løsning. Thomas indstiller til at det bliver ØP A og ØP B.  
 
Jonathan bemærker, at ØP A og ØP B er de to fag på 1. studieår med de 
højeste dumpeprocenter, og forslår enten Samf B eller Mat B i stedet for 
ØP B. 
 
Dumpeprocenten i Mat B er lav, men faget er et ikke-konstituerende 
støttefag. Det taler mod at lade det indgå i førsteårsprøven. 
 
Felix påpeger, at det vejer tungt at fagene ligger på 1. semester, da det 
giver mulighed for et 3. prøveforsøg i den efterfølgende termin. 



 

SIDE 3 AF 7 
Dog er det problematisk at Samf A indgår, da eksamensformen er en 
gruppeeksamen, og der forud for eksamens skal afleveres obl. opgaver i 
grupper. Træning med at arbejde i grupper er vigtigt for dette fag og dets 
eksamen. 
 
 
Konklusion: ØP A og Samf B. Besluttet ved afstemning. 
 
Argumentet for, at ØP A + Samf B er den mindst dårlige løsning er, at der 
både indgår et teoretisk- og et empirisk orienteret fag. Det signalerer, at 
begge dele er vigtigt i Økonomi. Samtidig har begge fag en skriftlig 
eksamen, så de studerende bliver stringent afprøvet, selv om der ikke er 
obligatoriske afleveringsopgaver. 
 
Efter første rul, vil studienævnet kigge på dumpeprocenten i de to fag. 
Hvis dumpeprocenten er meget høj, skal studienævnet iværksætte 
initiativer og evt. genoverveje andre muligheder. 
 

 
5. Ekstra punkt: Politrådets forslag til ændringer i forbindelse med ny BA-

studieordning 
Politrådet redegør for de udfordringer, som de ser på uddannelsen, og 
præsenterer et forslag til en ny opbygning af BA-uddannelsen. 
 
Hovedpointer: 
 
Samf A og ØiS slås sammen til et fag på 7,5 ECTS: 
De to fag minder for meget om hinanden. Begge er emnefag, hvor 
studerende anvender data til at besvare spørgsmål (top-down). De har 
den samme overordnede filosofi og tilgang. Også metodisk er der lighed. 
Politrådet foreslår at slå dem sammen til ét fag, så der skabes plads til et 
nyt obligatorisk fag i idéhistorie. 
 
Thomas siger, at fagene og emnerne er forskellige. Han er dog enig i, at 
der er brug for bedre koordination mellem fagene. Det er fint at Politrådet 
rejser en problematik om overlap. Samf A er for nyligt blevet kraftigt 
revideret, og har kun kørt en gang. Det er for tidligt at ændre det.  
 
Nyt obligatorisk fag i Idéhistorie: Det er en integreret del af et studie, at 
man kender sin idéhistorie. Politrådet mener ikke, at økonomistuderende 
kender økonomifagets idéhistorie. Der mangler en gennemgang af 
udviklingen af økonomisk videnskab og de forskellige grene af økonomi 
gennem tiden. Det betyder at studerende får et for ensidigt blik på 
økonomi. Faget skulle gå op til ca. 1930´erne. Den nyere idéhistorie skal 
gennemgås i Videnskabsteori, som også skal indeholde idéhistorie (og 
ændre titel til Videnskabsteori og idéhistorie) 
 
Hans Jørgen spørger om studerende skal bruge meget tid på at lære 



 

SIDE 4 AF 7 
noget, som har ledt til noget nyt. Dvs. teorier, som nu er blevet overhalet 
og man har lagt bag sig.  
 
Thomas er enig i at idéhistorie er relevant. Flere ønskede at ØiS skulle 
indeholde noget mere idéhistorie. Det var der ikke stemning for i 
underviserkollegiet. 
 
Mikro-linjen: Præget af mange gentagelser. Politrådet mener, at 
studerende bør kunne nå samme niveau med et mikrofag mindre. Konkret 
foreslår Politrådet at lægge MIkro II og Micro III sammen. 
 
Thomas bemærker, at disse betragtninger kan deles med mikro-gruppen. 
Han frygter, at det går ud over det faglige niveau hvis mikrosekvensen 
skæres ned med et fag. 
 
Makro-Linjen: Der mangler et klimaelement på BA-uddannelsen. 
Politrådet foreslår, at klima bliver en integreret del af Makro I, da det er 
det første store fag om vækst og det fag, som pt. har det snævreste 
pensum. 
 
Studerende skal være bedre klædt på til at skrive bachelorprojekt: 
Politrådet foreslår at lave nogle forskningsbaserede emnefag, hvor man 
dykker ned i emner og læser videnskabelige artikler. Kunne enten erstatte 
Micro III eller ligger i gruppen af prioriterede valgfag. 
 
Konklusion: Thomas takker for oplægget. Han siger, at det peger på en 
række vigtige problemstillinger, men at han er skeptisk overfor ideen om, 
at store studieordningsændringer er en god ide. 
Eventuelle ændringer skal gennemarbejdes i løbet af efteråret, hvis de 
skal med i den nye bachelorstudieordning, som træder i kraft per. 1. 
september 2025 og som skal publiceres 15. februar 2025. 
Marcus sender Politrådets præsentation til studienævnet. Punktet tages 
op igen på næste møde. 
 
 

6. Kandidatreform og arbejdet med en ny kandidatuddannelse 
Status og orientering fra mødet i Kandidatudvalget (møde den 19. juni). 
 
Ad 5) kandidatudvalgets-delafrapportering (ufm.dk) 
Rapporten siger bl.a., at der er behov for yderligere at koordinere mellem 
universiteterne (læs evt. afsnit 3.3.2) og at det er svært at leve op til 
kravet i kommissoriet for Kandidatudvalgte om, at 20% af 
kandidatstudiepladserne skal omlægges til erhvervskandidater. 
Delrapporten skaber ikke afklaring om, hvorvidt og hvordan Økonomi 
berøres af reformen. Vi kender tidligst de endelige rammer for 
implementering af reformen til oktober.  
 
 

https://ufm.dk/publikationer/2024/filer/kandidatudvalgets-delafrapportering


 

SIDE 5 AF 7 
7. Godkendelse af ændret tekst i studieordningen vedr. fælles forsvar ved 

gruppe- BA-projekter og specialer 
Studienævnet besluttede på sidste møde at studerende, som skriver BA-
projekt og speciale i en gruppe (op til 3 personer), kan gå op til et fælles 
mundtligt forsvar. 
Studienævnet skal godkende forslaget til den ændrede tekst i 
studieordningen. Ændringen handler primært om længden på de 
mundtlige forsvar + et ønske om en præcisering af hvor meget vejledning 
studerende kan forvente. 
 
Ad 6) Godkendt.  
Følgende vil blive indskrevet i studieordningen gældende fra E24: 
 
BA-studieordning, indsat i afsnit 6.2.1: 
 
”Skriver flere studerende sammen, skal alle i gruppen som udgangspunkt 
op til et fælles mundtligt forsvar. Studerende, som skriver sammen, kan 
også vælge at gå op individuelt. I de tilfælde skal dette angives 
henholdsvis 1. april for forårssemesteret og 1. november for 
efterårssemesteret. Se studieinformationssiderne på KUnet for 
uddybende information om dette. Studerende, som har skrevet 
bachelorprojekt sammen, men som forsvarer individuelt, må ikke 
overvære hinandens forsvar.  
 
Der er afsat 30 min. til et individuelt forsvar inklusive bedømmernes 
votering og tildeling af karakter. Ved gruppeforsvar forlænges 
eksaminationstiden med 15 min. per person. Karakteren skal gives i 
umiddelbar forlængelse af hvert enkelt forsvar. 
 
Muligheden for fælles forsvar af bachelorprojekter er indført med virkning 
fra efterårssemesteret 2024.” 
 
KA-studieordning, indsat i afsnit 6.2.1: 
 
”Et speciale kan skrives af en (1), to (2) eller tre (3) studerende. Skrives 
specialet af en studerende, er den maksimale længde 60 normalsider 
(144,000 typeenheder), med to studerende er grænsen 90 sider (216,000 
typeenheder) og med tre studerende er grænsen 120 sider (288,000 
typeenheder). 
 
… 
Skriver flere studerende sammen, skal alle i gruppen som udgangspunkt 
op til et fælles mundtligt forsvar. Studerende, som skriver sammen, kan 
også vælge at gå op individuelt. I de tilfælde skal dette angives til vejleder 
når specialet afleveres. Studerende, som har skrevet speciale sammen, 
men som forsvarer individuelt, må ikke overvære hinandens forsvar.  
 



 

SIDE 6 AF 7 
Der er afsat 45 min. til et individuelt forsvar. Ved gruppeforsvar forlænges 
eksaminationstiden med 15 min. per person. Efter eksaminationen er der 
afsat 15 min. til bedømmernes votering og tildeling af karakter. 
Karakteren skal gives i umiddelbar forlængelse af hvert enkelt forsvar. 
 
Muligheden for fælles forsvar af gruppespecialer er indført med virkning 
fra efterårssemesteret 2024.” 
 
Studienævnet diskuterer om længden for en opgave bør være 
eksponentielt faldende per ekstra studerende. Pt. er den + 50% per ekstra 
studerende. Studienævnet fastholder de forslåede formkrav. 
 
Studienævnet tog ikke stilling til om teksten vedrørende vejledning skal 
omformuleres, så det er mere tydeligt hvor meget vejledning studerende 
kan forvente. 
 

8. Forslag om ændringer i lærebog i Macro III. 
John Vincent Kramer, som er kursusansvarlig for Macro III, foreslår at 
udskifte lærebøgerne i Macro III til dele af disse bøger: 
Pablo Kurlat: A Course in Modern Macroeconomics 
M. Azzimonti, P. Krusell, A. McKay, and T. Mukoyama: Macroeconomics: 
https://phdmacrobook.org/ 
 
 
Ad 7) Umiddelbart godkendt. I forbindelse med at referatet sendes ud til 
godkendelse, kan Hans Jørgen skrive tilbage, hvis han har forbehold. 
 

9. Orientering fra studieleder 
 
Ad 8) Intet 
 
 

10. Orientering fra studerende 
 
Ad 9) Intet 
 

 
11. Orientering fra studieadministrationen/studievejledningen 

 
Ad 10) Intet 
 

 
12. Mødetidspunkter i efteråret 

Marcus har foreslået et andet mødetidspunkt i efteråret, da han skal 
undervise/arbejde fredag eftermiddag. En mulighed er at flytte møderne 
til fredag kl. 9-12. 

https://sites.google.com/view/pkurlat/a-course-in-modern-macroeconomics
https://phdmacrobook.org/


 

SIDE 7 AF 7 
 
Ad 11) Studienævnet blev enige om følgende datoer. Møderne er nødt til 
at ligge i ulige uger, da Hans Jørgen underviser i lige uger 
 
Mandag den 19. august: undervisningsevalueringsudvalg kl. 10-12 
 
Onsdag den 21. august kl. 13 - 16 
Fredag den 13. september kl. 9-12 
Fredag den 11. oktober kl. 9-12 
Fredag den 8. november kl. 9-12 
Fredag den 6. december kl. 9-12 
 
Susanne sender kalenderinvitationer ud. 

 
13. Evt. 

 
Ad 12) Intet 
 

  
  

 


